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بهره وري منفي 38 درصدي دارند؟!

ديوار تعرفه واردات خودرو از اين جهت بالاست كه از توليد خودروي داخلي 
حمايت شود و توليدات داخلي و حتي مونتاژ شده بر توليدات خودروهاي 
خارجي و شركت هاي مادر ترجيح داده شوند و از اين رهگذر سهم ايجاد 
اشتغال در اين صنعت بيشتر يا دست كم حفظ شود و همچنين مانع خروج 
ارز شويم اما گويا رفيق بازي و بي توجهي به اصول مسلم اقتصادي باعث 
شده اين صنعت روز به روز اوضاع وخيم تري را در داخل تجربه كند و به 
جاي اينكه توليد بهبود يابد،  هر روز اين صنعت متورم تر شده و بار سنگيني 
را آويزان خود كرده و هدف توليد خودروي ملي را دور تر مي بيند، به نحوي 
كه اكنون به جاي توليد داخلي به مونتاژ خودروهاي چيني روي آورده ايم 
و به جاي توليد خودرو تنها هدفمان توليد اشتغال براي سفارش شدگاني 
است كه از مجلس و بدنه دولت به آن تحميل مي شود، آن هم نه در خط 

توليد كه در رده هاي مديريتي با حقوق هاي نجومي!
 اما اين كار تا كجا قرار اس��ت ادامه يابد؟  طي روزهاي گذشته گزارشات 
زيادي مطرح ش��ده مبني بر دليل چيني س��ازي جاده قدي��م كرج كه 
مهم ترين آن تنها و تنها س��ودهاي زياد مونتاژكاري خودروهاي چيني 

براي سرپا نگه داشتن اين صنعت است. 
شنيده ها حاكي است بانك پارسيان كه وابستگي هاي آن به اين صنعت 
مشهود اس��ت خود نيز سربار خودرو سازان ش��ده و بار اين صنعت را هم 
سنگين تر كرده، بنابراين آنها تنها اميدوارند با مونتاژ خودرو هاي چيني 

امورات بحراني خود را پشت سر بگذارند. 
 نگاهي به قيمت خودرو هاي چانگان c 35 ي��ا دانگ فنگ 30H كه در 
ماه هاي اخير فروش آنها به ساعت هم نرس��يده نشان مي دهد اختلاف 
قيمت اين خودرو ها با قيمت هاي خارجي بيش از 40 درصد است، آنچنان 
كه خودروي چانگان كه از سوي خودرو ساز ساكن جاده قديم 64 ميليون 
تومان قيمت گذاري شده در چين 35 ميليون تومان و با آپشن هاي متنوع 

در كشورهاي عربي 45 ميليون تومان قيمت گذاري شده است. 
 همچنين دانگ فنگ 30 نيز كه ايران خودرو روي آن قيمت 43 ميليون 
توماني گذاشته و لابد از امكانات آن هم زده و قابل قياس با محصول عرضه 
شده با كشور مبدأ يا خارج نيست حدود 30 ميليون تومان قيمت واقعي 
دارد.   به اين ترتيب با سهم حدود 21 درصدي ساخت بر اساس توافق بين 
دو شركت خودرو سازي چيني و خودروسازان داخلي ما مي توان حدس 
زد سايپا با اسم توليد و مونتاژ در حقيقت نه فقط هيچ كارايي و بهره وري اي 
نداشته بلكه استفاده از نيرو  هاي انساني شاغل در سايپا و امكانات موجود 
در آن هزينه اي بيش از 46 درصد قيمت واقعي خودرو در شرايط رقابتي 
را به مردم تحميل كرده اند كه اگر مجموعه عريض و طويل س��ايپا نبود 
قيمت خودروي چيني مذكور حدود 30 ميليون تومان ارزان تر به دست 

مصرف كننده مي رسيد. 
با محاس��به اي مش��ابه نيز س��هم كارگران و مديران و تمام��ي امكانات 
ايران خودرو در توليد خودروي 30H بيشتر از منفي 30 درصد است در 
حالي كه در تعريف توليد معمولاً يك كالا با فعاليت هاي گوناگون منجر به 
ارزش افزوده مي شود كه در اينجا چون بحث مونتاژ است منظور افزايش 
قيمت و تحميل گراني نيست، به عبارت بهتر در باز توليد و مونتاژ بيشتر به 
دنبال كاهش هزينه هاي خودرو هاي مونتاژ شده در قياس با خودروهاي 
وارداتي هستيم تا در رقابت با كارخانه مادر، توليدات مونتاژ شده را ترجيح 
بدهيم اما خودروس��ازان به دليل تعرفه هاي بالا و روش هاي مديريت و 
حجم بالاي نيروي مازاد بيشتر به جاي توليد و صنعتداري با اين روش ها 
بازرگاني مي كنند و پوس��ته اي ظاهري از توليد را به نمايش مي گذارند؛ 
روشي كه با پيوستن ما به تجارت جهاني يا ادامه روند قيمت نفت به طور 

قطع به يقين امكانپذير نخواهد بود. 

كاهش ۲۰ ميليارد دلاري  درآمد نفتي 
اداره اطلاعات ان�رژي امريكا از كاهش ۲۰ ميلي�ارد دلاري درآمد 
نفت�ي ايران در س�ال ۲۰۱۵ خب�ر داد و اع�لام كرد اي�ران در اين 
س�ال ۲۷ ميليارد دلار از محل فروش نفت درآمد داش�ته اس�ت. 
به گزارش تسنيم، اداره اطلاعات انرژي امريكا اعلام كرد، درآمدهاي 
صادراتي اوپك در سال 2016 احتمالاً 15 درصد كاهش خواهد يافت. 
اين س��ومين كاهش س��الانه متوالي درآمدهاي اوپ��ك خواهد بود و 
احتمالاً پايين تري��ن رقم در بيش از يك دهه گذش��ته خواهد بود، اما 
در سال 2017 درآمدهاي اوپك افزايش خواهد يافت.  اداره اطلاعات 
انرژي دولت امريكا در گزارش��ي اعلام كرد، بر اساس پيش بيني هاي 
صورت گرفته از قيمت هاي نفت و سطح توليد اوپك، اعضاي سازمان 
كش��ورهاي صادركننده نفت از جمله ايران احتمالاً در س��ال 2016، 
حدود 341 ميليارد دلار درآمد خواهند داش��ت كه حدود 15 درصد 
كمتر از س��ال 2015 اس��ت.  آخرين باري كه درآمدهاي اوپك براي 
س��ه س��ال متوالي كاهش يافت، بازه زماني 1983 ت��ا 1986 بود.  بر 
اس��اس پيش بيني ها، درآمدهاي اوپك در اين سال پايين ترين رقم از 
س��ال 2004 خواهد بود، يعني زماني كه ميزان درآمد اين سازمان به 
295 ميليارد دلار رسيده بود.  در اوايل سال 2016، قيمت نفت ابتدا 
به پايين ترين رقم 12 سال گذشته رسيد، اما بعداً ترميم شد و به حدود 
50 دلار رسيد. پس از يك دوره طولاني مازاد عرضه، انتظار مي رود بازار 
نفت تحت تأثير كاهش توليد مجدداً به توازن برسد و پيش بيني ها براي 

سال 2017 به اندازه امسال ضعيف نباشد. 

وجود ۷۵۰۰ بنگاه كوچك و متوسط راكد
رئي�س كل بان�ك مرك�زي رم�ز خ�روج از رك�ود را در تخصيص 
بهينه مناب�ع مالي دانس�ت و گفت: ب�راي تح�ول در اقتصاد بايد 
از هدررف�ت مناب�ع جلوگي�ري ك�رد و تصميم�ات كارگروه هاي 
تس�هيل و رف�ع موان�ع تولي�د ب�راي بانك ها ال�زام آور اس�ت. 
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، ولي الله سيف با اشاره به ديدگاه 
مقام معظم رهبري مبني بر نقش جدي بنگاه هاي كوچك و متوسط 
در ايجاد اشتغال پايدار گفت: در حال حاضر 7 هزار و 500 تا 10 هزار 
بنگاه اقتصادي كوچك و متوسط غيرفعال و راكد در كشور وجود دارد 
و نظام بانكي س��عي مي كند تس��هيلات مورد نياز آنها را تأمين كند. 
براساس آمارهاي منتشر شده مبلغ 16هزار ميليارد تومان تسهيلات 
براي تحرك بخشي به فعاليت هاي بنگاه هاي راكد و نيمه راكد مورد نياز 
است. اين رقم مبلغ هنگفتي نيست و نظام بانكي كشور بايد به دور از 
بي نظمي و با رعايت انضباط، تمام تلاش خود را براي تحقق اين مهم به 
كار گيرد.  سيف با اشاره به ركود جهاني اقتصاد ناشي از تشديد كاهش 
قيمت نفت و تأثير آن بر رشد اقتصادي سال 1394 گفت: خوشبختانه 
در سال 1393 شاهد رونق اقتصادي و رشد 3 درصدي اقتصاد بوديم. 
در اين راستا كاهش تورم بالاي 40 درصد و روند مستمر كاهشي آن و 
همچنين آرامش در بازار ارز، همگي ناشي از رعايت انضباط و اقدامات 
اصولي بوده است و اميدواريم طي ماه هاي آينده شاهد تك نرخي شدن 
ارز باشيم.  رئيس كل بانك مركزي با اشاره به شرايط خاص سال 1395 
پس از اجرايي شدن برجام، بر استفاده از ظرفيت به وجود آمده تأكيد 
كرد و در اين باره توضيح داد: كاهش هزينه هاي نظام بانكي كشور به 
دليل برداشته شدن تحريم ها و گسترش شبكه بانكي در ساير كشورها 
و نيز برق��راري كانال هاي ارتباط��ي مؤثر در خارج از كش��ور از جمله 
دستاوردهاي برجام بوده است اما همچنان با تحقق كامل برجام فاصله 

داريم و بايد به پيگيري هايمان در اين باره ادامه دهيم. 

كم اطلاعي رئيس اتاق بازرگاني ايران
 از اقتصاد مقاومتي 

رئيس اتاق بازرگاني در يادداشتي احساسي كه معلوم نيست قلم 
وي است يا نه خواسته است اقتصاد مقاومتي به جاي تصميم گيري 
در مركز كشور و ابلاغ آن تصميم به وزارتخانه ها و سپس به استان ها 
و در نهايت به شهرس�تان ها، كار را از خود شهرستان ها آغاز كند. 
به گزارش »جوان«، بنا به گفته ايش��ان گويا اين كش��ف »سريع تر و 
مفيدتر نتيجه گيري« دارد اما ش��ايد اين ذوق زدگي و نگارش چنين 
يادداشتي حاصل نشست پنج شنبه وي در اتاق بازرگاني استان كرمان 
باشد كه به عنوان يكي از سه استان پايلوت اجراي اقتصاد مقاومتي در 

نظر گرفته شده است. 
 اما طنز ماجرا اينجاست كه ايشان به دليل مشغله هاي زياد و ديدار با 
هيئت هاي خارجي حتي نمي داند كه در استان ايشان چه مي گذرد يا 
الگوهاي اقتصاد مقاومتي اتفاقاً نه از شهر ها كه از روستا ها آغاز شده و به 
درستي در حال تحقق بند مهم امنيت غذايي در سياست هاي ابلاغي 

مقام معظم رهبري است. 
 طرح قلعه گنج كه از سوي بنياد مستضعفان در حال اجراست مصداق 
بسيار قابل تأمل محروميت زدايي و اجراي اقتصاد مقاومتي است و از 
سوي طرح هاي بسيج سازندگي در روستاهاي مختلف اين استان كه به 
بهره برداري رسيده است مي تواند الگوهاي مناسبي باشد كه هم ايشان 
و هم دولتمردان لااقل از آنها باخبر باش��ند.  طرح هايي كه به موجب 
آن از يك س��وء اشتغال هاي خرد ايجاد مي ش��ود و از سوي ديگر مانع 
مهاجرت هاي روستايي به ش��هرها و حاشيه نشيني مي شود و بركاتي 

چون توليد واقعي و امنيت غذايي را نيز در پي دارند. 
همان طور كه بارها خود ايشان از پايتخت به اين نتيجه رسيده اند كه 
بايد اقتصاد را ب��ه اتفاق و با اجماع همه نيروهاي انقلابي به س��ر انجام 
رساند، بايد بدانند كه موازي كاري و ناديده گرفتن مسير راهي كه پيش 
رفته است نيز منجر به اتلاف نيروهايي مي شود كه با هم همسو هستند.  
اقتصاد در شرايطي نيست كه تصميمات اشتباهي و شعاري را بگيريم يا 
تصميمات كم اثر را با هزينه هاي سنگين اجرا كنيم. نه اينكه بعد از سه 
سال از طرح اقتصاد مقاومتي و گذشت  2/5 سال از ابلاغ سياست هاي 

كلي اقتصاد مقاومتي دنبال اين باشيم كه: »از كجا شروع كنيم«؟!
  ما بايد در اقتصاد كنوني ني��رو و توان فكري خود را در ادامه مس��ير 
راه هاي رفته قرار دهيم نه اينكه چرخ را دوباره اختراع كنيم و ذوق زده 
شويم.  اين نگاه مهم به خصوص در شهرستان ها كه اعتبارات و جذب 
س��رمايه ها محدود تر اس��ت به مراتب حائز اهميت بيش��تري است و 
مسئولان تصميم گير بايد بيش��تر مراقب اين موضوع باشند و خداي 
ناكرده دلمشغولي هاي ديگري مانند سفرهاي خارجي نبايد ما را گرفتار 

اتلاف منابع و تبعيض در تخصيص منابع كند. 

نگاهي به اظهارات و رويه طي شده توسط وزير 
نف�ت و مدي�ران وي در چند ماه اخي�ر درباره 
قراردادهاي نوين نفتي نشان مي دهد كه بيژن 
نامدار زنگنه يك تنه قصد دارد اين قراردادهاي 
پرابه�ام را با ش�ركت هاي غرب�ي منعقد كند 
بدون آنكه نقاط ضعف را برطرف كرده باش�د. 
به گزارش »جوان«، با س��پري ش��دن دو سال از 
تدوين قراردادهاي جديد نفتي، شرايط عمومي، 
س��اختار و الگوي قراردادهاي بالادس��تي نفت و 
گاز به هيئت دولت رفت ت��ا در ظرف چند دقيقه 
مهم ترين و البته پرايرادترين س��ند نفتي كشور 
به تصويب برس��د. با انتش��ار محتويات اين سند، 
مشخص ش��د تعارض هاي قانوني فراواني در آن 
وجود دارد و انتقادات يكي پس از ديگري آغاز شد.  
وزير نفت در ابتداي نمايان شدن اين انتقادات در 
موضع بالا، منتقدان را محلي از رس��يدگي نداد تا 
اينكه نهادهاي بازرسي وارد گود شدند و ايرادات 
خود را اب��راز كردند؛ با همه گير ش��دن انتقادات 
وزارت نفت خود را مكلف دي��د ايرادات را برطرف 
كند و قول داد همه مش��كلات را برطرف كند كه 
البته تنها در كلام بود.  با مشخص شدن انتخابات 
مجلس دهم شوراي اسلامي اما زنگنه راه ديگري 

برگزيد؛ او در اوج تعامل ظاه��ري كه با منتقدان 
داشت با حمله به آنها گفت: »8 يا 9 ميدان نفتي 
اس��ت كه 70 درصد توليد نفت كش��ور را تأمين 
مي كنند. اين ميدان ها پير شده اند و نياز به ترميم 
دارند. اما هر كاري مي خواهيم در اين زمينه انجام 
بدهيم يك عده كفن مي پوشند و سينه مي زنند و 
اجازه نمي دهند.« انتخابات مجلس تغيير بزرگي در 
اظهارات وزير نفت به وجود آورده بود و بنابراين به 
يك باره اعلام كرد كه چند ميدان را بدون مناقصه 
به شركت هاي غربي واگذار خواهيم كرد در حالي 
كه پيشتر تأكيد مي ش��د همه قراردادهاي جديد 

نفتي در يك مناقصه نفتي برگزار مي شود. 
علي كاردر مديرعامل ش��ركت ملي نفت بارها از 
رعايت قانون مناقصات در واگذاري ميادين خبر 
داده بود اما وزير نفت همه قرارهاي خود را فراموش 
كرد و قصد دارد قراردادهاي پر ابهام را اجرايي كند. 
نكته جالب تر در واگذاري ميادين نفتي، بسته شدن 
همه چيز در جلسات خصوصي است كه زنگنه از 
همه توان خود استفاده مي كند تا آن را اجرايي كند 

مبادا در مقابل آنها شرمنده باشد!
 توتال و آزادگان

عملكرد اين شركت در ايران يكي از پيچيده ترين 

عملكردهايي است كه در نفت تجربه شده است؛ 
اين شركت فرانسوي در مجموعه عملكرد خود 
در پروژه هاي ايران مثبت ارزيابي نش��ده اس��ت 
و ضربات مهلكي را به مخازن كش��ور وارد كرده 
است؛ آنها روي ميدان آزادگان نظر ويژه اي دارند و 
زنگنه نيز مي خواهد آزادگان را به توتال هبه كند. 
آزادگان يكي از بكرتري��ن و راحت ترين ميادين 
نفت خاورميانه اس��ت كه به راحت��ي مي توان با 
حفر چاه و احداث تأسيسات س��طح الارضي به 

نفت رسيد. 
در واگذاري ميادين نفتي و انتخاب پيمانكار مناسب 
بايد به چند عامل پيچيدگي مخزن، ريسك توليد، 
تكنولوژي هاي مورد نياز و منابع مالي توجه كرد 
كه وقتي آزادگان با اين عوامل تطبيق داده شود، 
متوجه خواهيم شد اين ميدان يك ميدان ساده و 
بسيار پرنفس اس��ت. با توجه به اينكه توسعه اين 
ميدان بيش��تر نيازمند رديف هاي ريالي است تا 
دلاري، منابع مالي را نيز مي توان از داخل تأمين 
كرد ولي وزارت نفت به شدت اصرار دارد اين ميدان 

را به مدت 25 سال به توتال فرانسه ببخشد!
 بي پي و مخزن اهواز

مخزن اهواز يكي از بزرگ تري��ن مخازن در حال 

توليد جهان اس��ت؛ اين مخزن روزانه حدود 600 
هزار بش��كه نفت توليد مي كند كه ب��ا وجود قرار 
گرفتن در نيمه دوم سال حيات خود، اما همچنان 
به خوبي مي تپد. ش��ركت ملي مناطق نفت خيز 
جنوب وظيفه توليد از اين مخزن را بر عهده دارد و 
با برنامه ريزي دقيق توانسته است از كاهش توليد 
مخزن اهواز جلوگيري كند. حالا ش��ركت بي پي 
انگلستان دس��ت روي اين مخزن گذاشته است و 
مي خواهد مديريت و توليد اين مخزن را 25 سال بر 
عهده بگيرد.  مدافعان اين اشتباه بزرگ مي گويند 
بي پي مي تواند با تكنولوژي هاي روز مانع از كاهش 
توليد اين مخزن شده و ميزان توليد را حتي افزايش 
دهد. بابت نگهداشت و افزايش هر بشكه نفت نيز 
پاداش دريافت مي كند تا برد- برد باشد. اين توجيه 
در شرايطي گفته مي شود كه اگر توانمندي هاي 
اين ش��ركت در اين حوزه مي توانست مثمر ثمر 
باشد مي توانست سقوط شديد توليد نفت انگلستان 
را متوقف كن��د.  با اين وجود امتيازات ش��يرين و 
غيرقابل باوري  قرار است به انگليسي ها اعطا شود 
كه در نوع خود بي نظير است از جمله خارج كردن 
مديريت اين مخازن از دس��ت شركت ملي نفت و 

واگذاري آن به شركت انگليسي!
 قرارداد ۲۵ ساله

بر اساس قراردادهاي جديد شركت هاي خارجي 
تا 25 سال در ميدان باقي خواهند ماند و مديريت 
مخازن ايران را بر عهده خواهند گرفت و ش��ركت 
ملي نفت تنه��ا در حد »ناظر تضعيف ش��ده« به 
كار مش��غول خواهد بود. به اعتقاد كارشناسان با 
اجرايي شدن  اين قراردادها مهندسان متخصص 
ش��ركت ملي نفت از بدنه جدا شده و به استخدام 
ش��ركت هاي خارج��ي درخواهند آم��د و منافع 
شركت خارجي را دنبال مي كنند. از آنجا كه طبق 
قراردادهاي جديد، مديريت كار به ش��ركت هاي 
خارجي واگذار مي شود هيچ انگيزه و ابزاري براي 
نظارت دقيق وجود نخواهد داش��ت و هرآنچه كه 
طي چند دهه اخير كس��ب شده است با برنامه اي 

منحصر به فرد نابود مي شود. 
بر اساس اطلاعات موجود، طرح اصلي قراردادهاي 
جديد نفتي از لندن ديكته شده است؛ همان جايي 
كه قراردادهاي پرفساد عراق را نوشت و راه را براي 
حضور بلند مدت و استثمارگونه عراق مهيا كرد و 
حالا در بغداد متوجه اين خيانت تاريخي شده اند. 
گرچه توليد نفت عراق افزايش يافته است اما بخش 
اعظمي از اين سود به جيب شركت هايي رفته است 

كه انگليسي ها شرايطش را فراهم كرده اند. 

بازي وزارت نفت با منافع ملي به سود غربي ها تمام مي شود؟

زنگپیشکشمخازننفتيبهغربيها

ش�نيده هاي خبرنگار »جوان« حاكي اس�ت 
بالاترين حقوق دريافتي در سيستم دولتي را 
در صندوق توسعه ملي و در رأس آنها رئيس 
صن�دوق مي گيرد. آي�ا نماينده ه�اي حامي 
ايش�ان در مجلس ده�م حاضر ب�ه پيگيري 
مصوبه معاون اول مبني بر بازگرداندن  حقوق 
ملت يا عزل پدر و رفيق خود خواهند ش�د؟ !

 آنطور كه خبرنگار »جوان« كسب اطلاع كرده 
است در ميان حقوق هاي نجومی، حقوق اعضاي 
هيئت مديره صندوق توس��عه ملی از بيمه هاي 
دولتي و مركزي و بانك هاي دولتي اعم از بانك 

رفاه و ملي بيشتر بوده است. 
حق��وق 57 ميليوني، اخ��ذ وام 300 ميليوني با 
سود 4درصد، كمك هزينه اوقات فراغت فرزندان 
 ) كه اكنون يكي از آنها در مجلس است!( و حقوق 
ده ها ميليوني س��اير اعضا تنها بخشي از مطالبي 
اس��ت كه اين روزه��ا در فضاي مجازي دس��ت 
به دس��ت مي ش��ود و هنوز م��وج دريافتي هاي 
مديرعامل بانك رفاه تمام نش��ده موج جديدي 

ايجاد شده است. 
  رئيس صندوق توس��عه ملي در حال��ي ماهانه 
57ميلي��ون تومان حقوق درياف��ت مي كند كه 
كمك  هزينه ورزش، خريد كتاب و اوقات فراغت 
فرزندان��ش ني��ز در في��ش حقوق��ي وي لحاظ 

مي شود. 
اين حقوق ها در حالي در صندوق توس��عه ملي 
دريافت مي ش��ود كه عملًا در س��ال هاي پس از 
تش��ديد تحريم و به خصوص در دولت يازدهم 
تعطيل بوده و تنها صداي جدي شنيده شده از 

اين صندوق نزاع با بانك مركزي بوده است. 
صندوق توس��عه ملي با هدف تبديل بخش��ي از 
عوايد ناشي از فروش نفت و گاز، ميعانات گازي و 
فرآورده هاي نفتي به ثروت هاي ماندگار، مولد و 

سرمايه هاي زاينده اقتصادي تشكيل شده است 
و كار اجرايي انجام نمي دهد تا مديران مستحق 

حقوق هاي چند ده ميليوني باشند. 
تسنيم در اين باره نوشته اس��ت:  رئيس هيئت 
عامل اين صندوق طبق اسناد و مدارك موجود، 
از فروردين تا اسفند س��ال 94 به طور ميانگين 
57 ميليون و 400 هزار توم��ان بابت حقوق آن 
هم فقط از اين صن��دوق دريافت كرده اس��ت، 
به عبارت ديگر او در سال گذش��ته جمعاً حدود 
686 ميليون تومان بابت حقوق از صندوق توسعه 
ملي گرفته است چراكه قطعاً اين دست از مديران 
در بخش هاي ديگ��ر خصوصي ي��ا عمومي نيز 
به عنوان عضو ي��ا رئيس هيئت مدي��ره فعاليت 
دارند.  جالب اينكه رئيس صندوق توسعه ملي كه 
با حقوق ميانگين ماهانه 57 ميليون فقط از يك 
دستگاه، بعيد اس��ت زندگي اش لنگ وام باشد، 

300 ميليون تومان نيز تس��هيلات وام آن هم با 
نرخ سود 4 درصد دريافت كرده است. 

قائم مقام اين صن��دوق نيز متوس��ط دريافتي 
ماهانه اش در سال گذش��ته 43 ميليون و 500 
هزار تومان بوده و جالب اينكه او نيز مانند آقاي 
رئيس، وام 300ميليوني با 4 درصد سود دريافت 
كرده اس��ت.  عضو ديگر هيئت عامل صندوق 
توس��عه ملي، در سال گذش��ته به طور متوسط 
ماهانه 38 ميلي��ون و 800 هزار تومان به علاوه 
300 ميليون تومان وام با نرخ 4 درصد دريافت 
كرده است. اين عضو هيئت عامل صندوق توسعه 
ملي، بازنشسته است و قاعدتاً از دستگاهي كه 
بازنشسته ش��ده، حقوق بازنشستگي مي گيرد.  
 ديگر عضو بازنشس��ته اين صندوق كه در سال 
94 به طور متوس��ط ماهانه 37 ميليون و 400 
هزار تومان حقوق و مانند س��اير اعضا وام 300 

ميليوني با ن��رخ 4 درصد گرفته اس��ت.  عضو  
ديگری نيز از اعضاي بازنشس��ته هيئت عامل 
صندوق توس��عه ملي است كه س��ال گذشته 
به طور متوسط ماهانه 37 ميليون و 200 هزار 
تومان حقوق و وام 300ميليوني گرفته اس��ت.  
بدين ترتي��ب پنج عضو هيئ��ت عامل صندوق 
توس��عه ملي جمعاً در سال گذش��ته علاوه بر 
2 ميليارد و 500 ميليون توم��ان حقوق، 1/5 
ميليارد توم��ان ني��ز وام 4 درص��دي دريافت 
كرده اند.  آنچه در اين في��ش حقوقي جالب تر 
از ميزان دريافت��ي و اعداد و ارقام درش��ت آن 
است، عناوين و مواردي است كه آقاي رئيس را 
مستحق دريافت حقوق 57 ميليون توماني كرده 
است؛ مواردي كه به احتمال زياد بسياري از آنها 
را در هيچ فيش حقوقي ديگري نديده ايد، مزد 
شغل، مزد سنوات نهايي، حق پست نهايي، حق 
اولاد، حق مس��كن، حق خواروبار، حق شيفت، 
حق تلفن همراه )360 هزار تومان(، اضافه كار، 
اياب و ذهاب )جالب اينك��ه مديران خودروي 
دولتي به همراه راننده دارند(، يارانه غذا، هزينه 
پزش��كي، هزينه هاي دندانپزشكي، يك سي ام 
پرداختي، اعياد )براس��اس فيش هاي حقوقي 
موجود، تقريباً در بيش��تر ماه هاي س��ال آقاي 
رئيس بابت اعياد، دريافتي داش��ته است و اين 
غير از دريافتي هاي عيد نوروز است(. بهره وري 
س��ه ماهه، كمك هزينه اوقات فراغت فرزندان، 
كمك هزينه خريد لب��اس، كمك هزينه خريد 
كتاب، كمك هزينه سفر، كمك هزينه ورزش، 
كمك هزينه تحصيلي و پ��اداش )آقاي رئيس 
در فيش حقوقي م��رداد، 5 ميليون تومان و در 
شهريور 8 ميليون تومان پاداش دريافت كرده 
است( از جمله عناوين موجود در فيش حقوقي 

آقاي رئيس است. 

صندوق توسعه ملي بالاترين دريافت را درميان دولتي ها داشته است

صندوق توسعه جيبي!

وحيد حاجي پور
  گزارش  یک

مهران  ابراهيميان

  گزارش  2

  خبر کوتاه

افت سرمايه گذاري خارجي در ايران
 سرمايه گذاري مستقيم خارجي در ايران طي سال ميلادي گذشته 
با كاهش ۲/6 درصدي نس�بت به س�ال قبل از آن مواجه شد و به 

۲ميليارد و ۵۰ ميليون دلار رسيد. 
به گزارش تسنيم، جديدترين گزارش سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
آنكتاد نشان مي دهد سرمايه گذاري مستقيم خارجي در ايران طي سال 
2015 كاهش داشته است.  بر اس��اس برآوردهاي كنفرانس تجارت و 
توس��عه س��ازمان ملل 2 ميليارد و 50 ميليون دلار س��رمايه گذاري 
مستقيم خارجي در ايران طي سال 2015 انجام شده است كه اين رقم 
نسبت به سال قبل از آن 2/6 درصد كاهش داشته است.  طي سه سال 
گذشته و با وجود جدي شدن مذاكرات هسته اي و اجراي توافق موقت 
هسته اي سرمايه گذاري مستقيم خارجي در ايران نه تنها افزايش نيافته 
بلكه روندي نزولي را طي كرده است.  در سال 2012 بالغ بر 4 ميليارد و 
662 ميليون دلار سرمايه گذاري مستقيم خارجي در كشور انجام شده 
بود كه اين رقم در سال 2013 به 3 ميليارد و 50 ميليون دلار، در سال 
2014 به 2 ميليارد و 105 ميليون دلار و در سال 2015 به 2 ميليارد 

و 50 ميليون دلار كاهش داشته است. 
---------------------------------------------------

برگشت 118هزار ميليارد تومان چك
پرونده گ�ردش چك هاي بانكي در س�ال گذش�ته در ش�رايطي 
بسته ش�د كه از برگش�ت خوردن حدود ۱۰ ميليون  چك مبادله 
ش�ده با مبلغي بالغ بر ۱۱8 ه�زار ميلي�ارد تومان حكاي�ت دارد. 
به گزارش ايسنا، تازه ترين گزارش بانك مركزي از وضعيت چك هاي 
مبادله شده نشان مي دهد كه تا انتهاي سال 1394، حدود 304 ميليون 
فقره چك در گردش بوده كه ازاين تعداد بيش از 9 ميليون و 883 هزار 

مورد معادل 3/3 درصد مجموع برگشت خورده است. 
اين در حالي است كه مجموع چك هاي برگشتي مبلغي در حدود 118 
هزار ميليارد تومان است كه حدود 2/7 درصد از كل مبلغ 3 هزار و 400 

هزار ميليارد توماني چك هاي مبادله شده را پوشش مي دهد. 
آمار گرچه ظاه��راً از كاهش كمت��ر از 0/5 درص��دي مبلغ چك هاي 
برگشتي حكايت دارد ولي تعداد 10 ميليوني چك هاي برگشتي نسبت 
به سال هاي گذشته كاهشي نبوده وبه مسير رو به رشد خود ادامه داده 
است؛ شرايطي كه البته كارشناسان معتقدند ادامه آن مي تواند احتمال 
رجوع فعالان بازار به سمت معاملات نقدي و جايگزيني آن به جاي غير 
نقد را تقويت كند.  با ورود سامانه چكاوك)سيستم مبادله الكترونيك 
چك( اواخر سال 1393 انتظار مي رفت تا با گسترش آن در شبكه بانكي از 
ميزان چك هاي برگشتي كاسته شود. در حالي بانك مركزي طرح انتشار 
چك هاي متحد الشكل را در دستور كار خود داشت كه فعلاً به مرحله اجرا 
نرسيده است اما بررسي جزئيات بيشتر از مبادلات چك بر اين تأكيد دارد 
كه ميانگين مبلغ چك هايي كه برگشت خورده حدود 12 ميليون تومان 
بوده است. همچنين تعداد چك هاي برگشتي در تيرماه و اسفندماه سال 
قبل با بيش ازيك ميليون فقره نسبت به ماه قبل در رده بالاتري قرار دارد. 
از سويي ديگر بالغ بر 98 درصد از چك هاي برگشتي در سال گذشته با 
تعدادي حدود 9/6 ميليون فقره به اشخاص حقيقي و مابقي در حدود 

1/9 ميليون فقره نيز به اشخاص حقوقي اختصاص دارد. 
---------------------------------------------------

تصميم دولت  براي كالاهاي ممنوعه
براس�اس تصمي�م دول�ت، واردات كالاهاي�ي ك�ه پي�ش از 
ممنوعي�ت واردات، ثب�ت س�فارش ش�ده اند، فق�ط از طري�ق 
ارج�اع متقاضي به س�ازمان توس�عه تج�ارت امكانپذير اس�ت. 
به گزارش مهر، دولت به تازگي تصميم جديدي در خصوص ترخيص 
كالاهاي ممنوعه وارداتي كه پيش از ممنوع شدن ثبت سفارش شده 
باشند، اتخاذ كرده است. براساس اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
ممنوعيت كالا با توجه به درخواس��ت دس��تگاه هاي متولي و غالباً در 
راستاي حمايت از توليد داخلي اعمال مي شود اما همواره تلاش مي شود 
كه حقوق افرادي كه پيش از اعلام ممنوعيت واردات اين كالاها، اقدام 
به ثبت سفارش كرده اند، حفظ ش��ود.  از آنجا كه ثبت سفارش قبل از 
ممنوعيت واردات كالا طبق ماده 11 آيين نامه اجرايي قانون مقررات 
صادرات و واردات با رعايت شرايط مندرج در آن، جزو حقوق مكتسب 
متقاضي محسوب مي ش��ود، بر اساس ابلاغ س��ازمان توسعه تجارت 
مقرر شده مكانيسم بررسي و تأييد ثبت سفارش فقط از طريق مراجعه 

متقاضيان به دفتر مقررات صادرات و واردات صورت گيرد. 
بر همين اساس از اين پس متقاضيان واردات اين نوع كالاها بايد پس 
از مراجعه به دفتر مقررات صادرات و واردات، با ارائه درخواست كتبي و 

تكميل فرم كارتكس در اين خصوص اقدام كنند. 

رئيس اتحاديه فروش�ندگان دوچرخه و موتورسيكلت با بيان 
وابس�تگي صددرصد به واردات در اين صنف، گفت:99 درصد 
دوچرخه از چين و باقي آن از تايوان به كش�ور وارد مي ش�ود. 
محمدخادم منصوري رئيس اتحاديه دوچرخه و موتورسيكلت در 
گفت وگو با ميزان، با اش��اره به تداوم ركود در بازار گفت: متأسفانه 
هر ماه ش��اهد تعطيلي يكي از واحدهاي صنفي اين صنف هستيم 
و در سه ماهه نخست سال شاهد كاهش 30 تا 40 درصدي فروش 
نسبت به س��ال گذشته هس��تيم.  منصوري تصريح كرد: از دلايل 
كاهش فروش در اين صنف كاهش قدرت خريد مردم است چراكه 

در سال هاي گذشته اگر وسيله اي خراب مي شد مردم آن را تعويض 
مي كردند اما در ح��ال حاضر به دليل افزاي��ش هزينه ها و كاهش 
درآمد مردم تنها به تعمير اكتفا مي كنند.  رئيس اتحاديه دوچرخه و 
موتورسيكلت به اين نكته نيز اشاره كرد كه در شرايط كنوني با توجه 
به مشكلات توليد مردم بيشتر رغبت دارند تا پول خود را در بانك ها 
سپرده گذاري كنند تا در كنار دريافت سود از مسائلي مانند پرداخت 
ماليات در امان باشند.  وي با اش��اره به اينكه در بخش دوچرخه 
99 درصد اجناس از طريق واردات تأمين مي شود، گفت: عمده 
واردات دوچرخه از چين انجام مي شود اما در كنار آن از كشور 

تايوان نيز واردات انجام مي ش��ود.  منصوري با اشاره به تعطيلي 
كارخانه هاي توليد دوچرخه در سال هاي گذشته گفت: به دليل نبود 
حمايت از واحدهاي توليدي برخي از آنها با مش��كل مواجه شده و 
ناچار به تعطيلي شدند اما خوشبختانه يك كارخانه مونتاژ شروع به 
فعاليت كرده كه اميد است در سال آينده به مرحله توليد دوچرخه 
برس��د.  رئيس اتحاديه فروش��ندگان دوچرخه و موتورسيكلت از 
ارزش گذاري در گمرك نيز انتقاد كرد و گفت: متأسفانه از تجربيات 
فعالان اين بخش استفاده نمي شود در صورتي كه اگر با فعالان اين 

بخش مشورت شود بسياري از مشكلات حل خواهد شد. 

تعطيلي شركت هاي دوچرخه سازي در پي تداوم ركود


